
I I .  é v fo ly a m .  3 8  s z á m . H a la s ,1 8 8 3 . s z e p te m b e r 3 0 . H A L A S I UJSAG T á rsa d a lm i h e tila p  M e g je le n ik  m in d e n  v a s á rn a p . S z e rk e s z tő s é g : F ő u tc a  1 3 2 . s z . E lő fize té s i á r: E g é s z  é v re  4  
frt. Fél évre 2 frt. 3 hóra 1 frt.

E g y e s  s z á m  á ra  1 0 . K ia d ó h iv a ta l: F ő u tc a  1 3 2 . s z . H ird e té s e k  

díja: H á ro m  h a s á b o s  p e tit s o r 5  k r . K is  H ird e tő b e n  e g y  s z ó  2  k r . A  h i r d e tő  fé l  n e v é v e l  e l lá to t t  
h ird e té s e k n é l k ü lö n  3 0  k r .  k o ro n a  b é ly e g d íj f iz e te n d ő .

Az olvasókhoz.        Október 
1-évél lapunk új évnegyedbe lép. 

E határidő közelegvén, figyelmeztetjük 
olvasóinkat az előfizetés megújítására. 
Minthogy a téli időszakban népünknek 
több ideje marad az olvasásra, felkérjük 
mindazokat, akik e lap iránt jóindulattal 
viseltetnek s annak fennállását óhajtják,   
 hogy ismerőseik 
körében azt terjeszteni szíveskedjenek.            Az előfizetési időszak közeledtével szíves figyelmébe ajánljuk a közönségnek 
azt, hogy lapunkra nézve előnyösnek tartjuk 
ugyan, ha azt mentől többen olvassák, 
de másrészt kisvárosban nem lehet lapot 
fenntartani, ha az olvasóknak nagyobb 
része ingyenes olvasó. Azt a gyakorlatot, 
mely fájdalom, nagyon                                   

                                                                       
                                                     álalánossá 
vált, hogy a t. i. egy előfizetett példányra 
az előfizetőnek egész atyafiasága, sőt 
szomszédsága sorba olvassa, egyáltalában 
nem találjuk helyben hagyhatónak. Azoktól, 
akik szükségesnek tartják lapunk tartalmáról 
tudomást szerezni, méltán megkívánhatja, 
úgy a többi előfizető 

közönség, mint a kiadó, hogy a lap 
fenntartásához ők is járuljanak.        

    Az előfizetési dij változatlanul marad:
        Negyed évre  1 frt.    Félévre 2 frt.    

Egész évre 4 frt. A kiadóhivatal.

A város és a tanítók.
 T . szerkesztő úr!  A "Halasi Ujság" 38.-ik 

számában megjelent " A város 
és a tanítók" cím ű cikkre engedjen 
néh á n y  é sz r e v é te lt  t e n n e m .

Nem hiszem „hogy mindenki, ki 
a város  közoktatás ügyének előmenetelét óhajtja" 
o s z t a n á  a z o n  n é z e t e t ,  
m i n t h a  a z  i s k o l a s z é k  e l ő t t   
"egyetlen és fő szempont az volna, 
hogy az ú j osztályok felállítása mentől kevesebb költségbe kerüljön" s  

má
sod rendű kérdésnek tekintené azt,  
ha vajon lesz-e haszna, előmozdítatik-e 
e záltal a nép művelődésed" .  
Nem hiszem, pedig azért, mert aki ke
veset akar, minden esetre többet akar 
mint az, a ki semmi t sem akar ; s a ki 
éppen annyit akar  a mennyi a 
körülményekhez képest lehetséges, az  
többet akar,  mint aki mindent akar, 
még ha lehetetlen is.

Biztosítom t. szerkesztő urat, hogy 
az iskolaszék éppen a múlt ülésen adott 
kifejezést azon óhajának, hogy az V. 
és VI- i k  osztály minél előbb felállíttassék.

Csakhogy ehhez kell : tanterem, 
felszerelés, és tanító ; mindehhez pedig 
pénz. Most pedig szeptember végén -
sem az, sem ez nincs. És hogy nincs,  
annak nem az iskolaszék az oka. Mint 
a „Halasi Ujság" 38.-ik számának 5.- i k  
hasábján olvasható, "az V. és VI. osztályok 

felállítására ismert szakosztályi 
javaslatok felöl a közgyűlés legközelebb 
határozand."

Tehát van javaslat, mely már a 
szakosztálynál megfordult s legközelebb 
a képviselő testület elé k e rü l,  világos 
jeléül annak, hogy az iskolaszék telje
síteni akarja kötelesség ét az V. és VI. 
osztályok felállításával.

De engedje k é r d e z n e m , hiszi 
szerkesztő úr, hogy az már ez é vben 
lehetséges lenne?  Én nem hiszem, 

az iskolaszék sem hiszi, és mert nem 
hiszi s nem akarja, hogy a IV. osztályt 
végzett gyermekek egészen oktatás 
nélkül maradjanak s különösen mert 
nem akarja, hogy ezen gyermekek el
szokjanak az iskolától: egyelőre oly 
pótszerhez folyamodott, mely rendelkezésére

 állt s mely mégis csak jobb 
a semminél. 

Az iskolaszéknek esze ágában sincs 
"tanügyünknek végleges és gyökeres 
rendezését a végtelenségig elodázni,"
sőt ha nem az iskolaszék hanem — a 
képviselő testület vagy hatóság ezt ten
né, az iskolaszék ezt s e m  é r te n i ,  
sem méltányolni nem tudná; mint 
ahogy, nem tudja méltányolni a taní
tók azon páratlan buzgóságát, mely 
szerint szívvel lélekkel azon vannak, 
hogy városunk tanügye lehetőleg előbb 
vitessék s  e szent ügy érdekében min
den lehetőt megtenni készek,“ csak azt 
ne kívánja tőlük senki, hogy a szoro
san kiszabott kötelességen túl is tegye
nek valamit. 

Hát én megvallom nem Iátok ebben 
valami nagy szerencsét, mert az 

igaz, kétségbe vonhatatlan igazság,  
hogy négy tanító nem taníthat többet, 
m int am en n yi éppen négy tanítótól 
telik; de az is kétségbe vonhatatlan 
igazság, hogy négy tanítótól többnek 
kellene telleni, mint am ennyit épen 
tanít.

És mivel indokolják az iskolaszék 
felhívásának visszautasí t á s á t ?

1) Azzal hogy a tantermek most 
is túltömve lévén, két osztály együttes 
vezetése a hely szűkénél fogva teljesen

leh etetlen ; 2) a félidejű rendszer szerinti 
vezetésre nem éreznek magukban  

erőt, hogy megkétszerezve elbírják a  
mostani terhet; nem veszélyezte thetik 
túlerőfeszítés által egészségüket. 3) egy 
részük, a díjazás homályosságától eltekintve 

azt is fe lh ozza  érvü l, m ert a  
feljövő gyerekeket az udvaron kellene
várakoztatni, mi által a bent foglalkozók 
zavartatnának, a künn levők pedig elpajkosodnának.

A z 1 - r e  nézve csak az a  megjegyzésem 
v an, hog y azt a z  iskolaszék 
indokolt indítványomra mellőzte, s így 
szóba sem j ö h e t .

A mi pedig a 2.-at illeti, engedjék 
m e g j e g y e z n e m , h o g y  a z  iskola
szék éppen nem kívánt vállukra két
szeres t e r h e t  
rakni, csak azt kívánta, hogy az er ő s e b b e k  
a jelenleg reájuk  bízott o sztá llya l naponta délelőtt 
és délután 1/2 órával kevesebbet foglalkozván, naponta 2 órát adjanak az V-ik osztályba járó növendékeknek.

Elismerem, hogy az erő túlfeszítése árt a gyenge szervezetnek, de ismerek a tanító urak közt oly erős szervezettel bíró egyéneket, 
k i k  m é g  e g y á l t a l á n  n e m  
ásnák alá egészségüket h a  8 hónapig egy órával többet 
f o g l a l k o z n á n a k  t a n í t á s s a l .

Aztán, meg az a tanügy iránti  
nagy lelkesedés  igen alkalmas az erő

fokozására. Na meg, aki nagyon szívén hord valamit, meg szokta néha feszíteni erejét, sőt hébe korba egészségét is 

i s  k o c k á z t a t j a .
Tisztelem azt a kátonát, kinek aj

kán ott lebeg a haza szent ügye, de 
csatába nem megy mert, - veszélyeztetné
egészségét; mit mondhatnánk azon orvosról, ki szívén hordja az emberiség jólétét, de 

de járványo s  beteghez 
n e m  m e g y  -  m e r t  
veszélyeztethetné egészségét.

A 3.-ra vonatkozólag csak azt 
említem, hogy az iskolaszék intézkedése  

szerint a két osztály 1/2 órai idő
közzel váltakoznék, tehát, sem nem 

z a v a r n á k  e g y m á s t , s e m  e l n e m  
pajkosodnának e miatt a növendékek, a 
m i külön b e n  i s  le h e te t le n s é g n e k  
tűnik fel az előtt, akinek már volt alkalma   
f ig y e le m m e l k ísé r n i a z  isk o lá s  
gyermekeket s ezek beszéd modorát.

Hanem hát — a lóláb utoljára! is 
kilátszik a köpeny alól. — Azt hiszem, 
nem csalódom, ha a díjazás csekélysége 

körül keresem az igazi okot. —  
H át b iz az nem  valam i sok , de arról 

biztosítom  a tanító urakat, hogy ha 
képviselőjük ennek kifejezést az az iskolaszék  

ülésén, én vagyok az első, ki



pártolja a magasabb tiszteletdíjat, de  
itt kénytelen vagyok kijelenteni, hogy 
a "Halasi Ujság“ szájába adja ugyan 
a tanítók képviselőjének  a d íj csekélylését, 

de az úgy erről mint a 
pedagóg iai okokról egy szót sem szólt. 
Különben lehet ho g y  a referens úr be
lelát Szalay úr szívébe, de az iskolas
zék csak a mondott szóból ért.  

K étségtelen, hogy 20  évvel eze
lőtt sokat lehetett volna tenni az isko
lák érdekében; sőt azóta is s hogy. 
nem tettek, az nagy hiba, még azt sem 
akarom állítani, hogy az iskolaszék nem 
követett el mulasztást, bár ennék vég
rehajtó hatalma nincs; de hogy éppen 
most érdemelte volna a támadást, azt 
e l nem ismerhetem,  még kevésbé azt, 
hogy a tanító urak helyesen cselekedtek 

volna, midőn tűntetve vissza utasították 
a felhívást. Ám őrizzék egészség

űket ; de — „mindig szem előtt tartva 
a helyi körülm ényeket" ne feledjék,  
hogy ha eddig is nehéz volt pártjukra 
á llani, még nehezebb lesz, ha maguk 
állítják ki magukról a betegségi bizonyítványt. 

Dr. D ob ó  M e n y h é r t .

A t  iskolaszéki tag úr nem veszi 
rossz néven; ha fentebbi sorait némi 
megjegyzéssel kísérjük. Azt elismerjük, 
s ő t  nagyon jól tudjuk, hogy most 
szeptember végén az V. osztály meg
nyitásához sem tanterem, sem tanító; 
sem felszerelés, sem a m i mindezeket 
magába foglalja, pénz sincs. De mindezeknek 

meg nem  létét nem  szeptember 
végén kellett és lehetett volna 

constatálni, annyival inkább, mert az 
iskolaszék úgy hivatalos, mint nem hivatalos 

részről már régóta elég fi gyelmeztetés 
sőt sürgetésben részesült ez 

ügyre vonatkozólag. Ha az iskolaszék 
minden évben s zeptember végén; összeül, 
s  konstatálja, hogysem  tante
rem, sem tanító, sem pénz nincs, akkor 

az az V. osztály nem fog felállni 
s o h a .

A z  V. és V I. osztályok felállításáról 
s z óló «ismert szakosztá lyi javaslat" 
aligha szolgálhat világos jeléül annak, 
hogy az iskolaszék fel akarja állítani a 
hiányzó osztályokat, egyszerűen azon 
okból nem, mert ama javaslatok szerint 
e z osztályok felállítása teljes lehetetlen
ség s nézetünk szerint a legkisebb ki
látás sincs arra, hogy ama javaslatok 
a közgyűlésen elfogadtassanak.

Különben, annak oka, hogy mi az 
iskolaszék szóban levő intézkedését 
rosszallottuk, mint erre a múltkor is 
utaltunk, az volt, mert attól tartunk, 
hogy ha a tervezett kisegítő eszköz 
most ideiglenesen életbe lép; ezzel nem 
e gy évre, hanem é v e k  h o s szú  so rára 

odáztatik el az iskolaügy gyöke
res rendezése. Már pedig az a haszon, 
a mit a 4 osztályból kikerült növendékeknek 
a milyen olyan oktatása nyújt, 
egyáltalán nem ellensúlyozhatja a mos
tani állapotok fenntartásával járó kárt 
és hátrányokat.

Gyümölcskiállítás.
A régi mészárszék nagytermében szept. 

27-én délelőtt nyittatott meg a  gyümölcskiállítás. 
A kiállításon városunk gyümölcsészete 

szépen van képviselve s a kiállíto t t  valóban 
gyönyörű  gyümölcs példányok bárkit is meg
győzhetnek arról, hogy nálunk a gyümölcste
nyésztésnek nagy jövője van . Városunk a vasúti 

forgalomba bevonatván, most az a feladat, 
hogy miután a szállítási eszközök immár ren
delkezésünkre állnak, gyümölcsünknek biztos 
elárusítást szerezhessünk. E tekintetben sok 
teendő vár még ránk. Legnagyobb, mint a 
polgármester is megnyitó  b eszédében kie
melte, hogy vegyes gyümölcsfajokból nagy 
mennyiségét nem vagyunk képesek szállítani

. Eddig a gyümölcsfa ültetésnél mindenki
arra törekedett, hogy mentől több fajta 
gyümölcse legyen. Ennek azonban csak akkor 
van értelme; ha a gyümölcs az illető termelő 
magán szükségletének fedezésére van szánva; 
ha azonban a kereskedés számára termelünk, 
akkor az a fő, hogy egy fajból nagy mennyi
séget legyünk képesek szállítani; mert a ke
rekedő nem vesz i a vegyes gyümölcsöt, bár
mily finom legyen is az, vagy legalább nem 
veszi oly jó áron, mint az egy f ajból készlet
ben álló nagy mennyiséget.

Kénytelenek vagyunk azonban kimon
dani, hogy termelőink közt egy sincs eddig
elé, ki egy és ugyanazon fajt nagyobb men
nyiségben szállítani képes lenne. Hogy tehát 
a gyümölcs mégis értékesíthető legyen, szük
séges volna az egész városból összeszedni az  
azonos fajok a t ,  melyek ekkép nagy tömegben 
lennének a kereskedésbe bocsáthatók. E  c é l  

elérése végett rendeltetett a mostani kiállítás, 
melynek ekkép egyik célja az is, hogy a 
termelőket s az ezeknél rendelkezésre álló  
fajokat számba vegye, hogy ekkép a kereskedők 

részéről várható megrendeléseknek ele
get lehessen tenni.

A kiállítást a polgármester  a követke
ző beszéddel nyitotta m eg:

Tisztelt polgártársak! Városunk határában 
több hajdan buckás homok területet  

ma már gyümölcsfával beültetve talál un k. Év- 
tizedek óta kitartó szorgalomnak, türelemnek 
eredménye ez, mely több egyes családnak nem 
csak élelmet, hanem biztos jövedelmet is 
nyújtott; lassan bár, de évenként mindinkább 
több több tért foglalt el gyümölcstenyésztésünk 

mindinkább több lakos kezdte belátni, 
hogy a haszontalannak hitt és nevezett, homok 

talaj okszerű gyümölcs termesztéssel jöve
delmünk egyik biztos forrása leend; s örömmel 
t apasztaljuk, hogy lakosaink jelentékeny 
része levetkőzve a közönyt, dacára a gyümölcs 

termelés számtalan ellenségeinek, embernek, 
álla tn ak , időjárás és p usztító  férgeknek, -  

ülteti, gyarapítja, gondozza a gyü
mölcsfát. Ezeket látva be k ell vallani, hogy  
gyümölcsészetünk nagy hal adás t tett.  
E szorgalmas i g y e k e z e t e t f e nntar
tani , fej leszteni ,  a közjól ét  e l ő
mozdí t ás a c é l j á b ó l ,  de magunk  
iránt  is szent  köte lességünk.

A v á r o s  k e r t é s z e t e volt irányadó 
útmutató, csak az a baj, hogy sok embe r  tü
relmetlen, s az oly munkát, melynek hasznát 
eredményét azonnal nem látja, rendesen ab
ba hagyja, kivált mikor egyesek rossz akarata az 
évek alatt gonddal ápolt csemetében kart tesz,  
vagy el is pusztítja. Valóban alig van bűnösebb, 
m in t az  o ly  em b er, ak i a  lak o stá rsá n ak  

évek óta nevelt gyümölcsfáját tönkre teszi, s  
ezzel az elvesztett évek visszahozhatatlansága  
miatt a kedvet, igyekezetet is elöli. Az ily 
pusztítók nem csak anyagi kárt, hanem lelki 
felháborodást is okoznak s a jövőt ölik el,

azért mindenkinek erkölcsi kötelessége a fa 
ellenségeit, kártevőit szigorral sújtani.

Nálunk a gyümölcsé s zet anyaga meg
van, de nincs összhang; van gyüm ölcsünk, 
de nincs gyümölcs kereskedésünk s ennek eg

yik legfőbb oka az, hogy kereskedésre alkalmas, gonddal szedett 

gyümölcsünk kevés. Találunk 179 faj almát, 110 faj körtét, mindegyikből 
van egy pár véka, kosár, de egy-egy fa j ból 
nincs 20-30 mázsa, minek azután az a  következtetése,  

hogyh a  vidékről megrendelés tört
énik, pár száz almánál többet nem adhatunk.
A kereskedelem pedig cs ak úgy indul meg, 
ha nagyo b b  mennyiséget termesztünk és adhatunk el.  

Évek kellenek ahhoz is, míg kivi
telünk rendes menetben lesz s ezt csak úgy érhetjük 
e l ,  ha összevetett vállal működünk. — 
Erre nézve mindenek előtt ismerni kell hely
zetünket s önmagunkat, mert csak is erőnk, 
képességünk tudata adhat ösztönt a kivitelre.
A kertészeti bizottság jelen kiállítással a  

gyümölcstermelés értékesítését célozza s különösen  
c é l j a  a z ,  hogy: 

1). A kereskedés figyelmét reánk vonja, 
hogy ezzel egyes lakosok, termelők java, érdeke 
előmozdíttassék. C élja továbbá, hogy:

2) ismerjük meg azon fajokat, melyek 
kivitelre alkalmasak s melyek éghajlatunk 
alatt a mi talajunkban biztosan tenyésznek és 
teremnek; az ily fajokat azután lakosaink kö
zött tenyésztésre ajánlani fogja. 

3) Vegyük számba azokat, kik hasonló 
fajokkal rendelkeznek, hogy megrendelés és 
kereslet esetében ugyan azon fajból nagyobb 
mennyiséget adhassunk.

4) A kiállított gyümölcs tartóssága, állandósága 
fontos tényező. Szükség tehát fi

gyelemmel kísérn i a z érés idejét, a gyümölcs- 
izét s megválasztani a valóban jót, annak ke
reskedelmi értékét kitüntetni; mert sok gyü
mölcs mutat, de értéke kevés, izé fanyar. A 
mi c élunk az, hogy gyümölcseinknek hitelt 
teremtsünk s mint a kecskeméti pogácsa,  
körösi üvegmeggy, a szegedi paprika; ú gy a  
halasi gyümölcs  is kitűnő keresett cikk legyen.

5) Céja kiállításunknak, hogy a kisebb 
termelőknek szép gonddal szedett gyümöl
csét elárusítsa, átvegye s a szegény lakosnak 
jövedelmet nyújtson. A fentebbi célon kívül 
e végből is elhatározta a bizottság, hogy a 
kezdet nehézségei között a gyümölcs kiállítást 

illetőleg telepet állandósítja, a kiállított 
s kiállítandó gyümölcsnek piaco t teremt s a 
mennyiben nagyobb mennyiség áll rendelkez
és ükre, azt Budapestre az országos gazd. 

egylethez, illetve a Köztelekre felszállítja, ott ki
állítván eladja, ugy szinte általunk a német
birodalom pomologusai tiszteletére Hamburg
ban rendezett kiállításra 41 faj alma, és 28 faj 
körte fe lk ü ld é s e  k ö v e tk e z t é be n ne
talán teendő megrendelést teljesítse. Szóval 
c é l az egyöntetű okszerű gyümölc s tenyésztés 

és értékesítés előmozdítása. Ha egyetértő 
jó akaratú támogatás leend a lakosság részé
ről lassan bár, de biztosan révbe érendünk és 
gyümölcstenyésztésünk jövedelmi forrás leend -  

— tántoríthatatlan szorgalom, türelem ok
vetlen c élra vezetend.

Ez a mi nemes célunk, nincs itt más, 
mint keresve eltalálni a helyes egyenes utat, 
mely a gyümölcstenyésztés felvi rágzásához s 
a gyümölcs értékének emeléséhez vezet. 
Nagy és üdvös c él, Halas városának értelmes, 
minden szépet és jót pártoló lakosságába vetett 
bizalommal várjuk és kérjük a lakosság támoga
tását. Nincs itt nyerészkedés ,  csak a kezdet 
nehézségeinek elhárításr a  kell a z  egyesült

e r ő .
Jelen kiállításunkban részt vesz 35 la

kos 98 faj alma és 79 faj  körtével; a kiállítók 
következők: —- Város fehértói gyümölcsé
szete, Mintakart, Babó Sándor asztalos, Sass 
Károly, Buda Gergely, Kovács József. Föld
vári István, Kolozsvári Péterné, Ökördi Ist
ván, Thorma Istvánné, Rébék László, Budai 
József, Bergl I . M., Szuper Imre, Tegzes Ig
nácz, Füle Mihály, Pándi Mihály, özv. Tóth 
Józsefn é, Kolmann István, Varga Mihály, 
Viczei Kun Imre, Halász Darabós Ferenc,



Monda István, Hetesy Dániel, id. Gyenizse 
Antal, Darányi István, Thorma Vincze, Vári 
Szabó István, Torkos Imre ,  Kovács P. Sándorné. 

Nyíri Imre, Török Elek, Gyenizse József,
 Tóth János, Gyenizse Imre. 

Mindezeket amidőn az érdekelt közön
ségnek némi tájékozásul tudomására hozni 
kedves kötelességemnek tartom a kertészeti 
bizottság nevében jelen II-ik gyümölcskiállítást  

ezennel megnyitom s  megnyitottnak 
nyilvánítom. 

Egyezség a  ref. temető ügyében. 

A  ref. temetőből a vasút által elvágott 
rész, illetőleg az azért adandó kártérítés ügyében 

tudvalevőleg a város és a ref. egyház közt 
nagymérvű nézeteltérések uralkodtak, s az 
ügy a megyegyűlés elé került. A megye bi
zottságot küldött ki, hogy a vitás kérdést 
egyenlítse ki s a felek közt egyezséget hoz
zon létre. A bizottság pénteken, e hó 28-án 

é rkezett le s másnap 29-én délelőtt annak je
lenlétében vasúti bizottsági ülés tartatván, itt 
a vitás kérdést, csakugyan  sikerü lt  k i
egye n lí teni .

A küldöttség tagjai voltak: Földváry
Mihály alispán, Be laa g h  Imre tiszti ügyész, 
Bal ogh Imre és Szívák Imre megyei bi
zottsági tagok és Benic zky Lajos megyei 
aljegyző. 

Az ülés az alispán elnöklete alatt szom
baton délelőtt 9 órakor nyittatott meg. Az ügy 
á llása előterjesztetvén, az egyháztanács megbízottjai 

kijelentették, hogy az egyház a temet
őből elvágott területért természetbeli kárpót

lást kíván, vagyis azt óhajtja, hogy az elvett 
területért a város neki másik hasonló értékű 
területet adjon. A város részéről viszont  
kijelentetett,  hogy természetbeli kártérítésről 
nem lehet szó, mivel erre alkalmas terület a 
város közelében nincs. — Fölvettetett az a 
kérdés is, hogy vajon a vasúti bizottság illetékes-e

e kérdésben végérvényesen határozni; 
erre azonban a  megyei küldöttek igenlőleg 
válaszolván,  minden további szószaporítás 
nélkül hozzá fogtak a kérdés végleges tisztá
zásához

Balog Imre megyei bizottsági tag 
szükségesnek tartja konstatálni azt, hogy a 
város területi kártalanítást nem csak nem ad
hat, de erre nem i s hajlandó. Ennél fogva 
csak az  lehet a kérdés, hogy ha pénzben tör
ténik a kártalanítás, kész-e a város a kártala
nítási összeget az egyháznak feltétlenül tulaj
donába bocsátani, i lletőleg annak a fölött 
korlátlan szabad rendelkezési jogot adni.

D r. Babó M. főjegyző: Nézete szerint 
a kártalanítási összeg nem bocsátható teljes 
tulajdonjoggal az egyház birtokába, hanem 
csak azon föltétellel, hogy ha a mostani temető 

betelte után a  város új temetőhelyet 
lesz kénytelen adni; akkor az egyháza most 
átadandó kártalanítási összeggel járuljon hozzá 
ez új temetőhely vásárlásának költségeihez. 

Balogh Imre:  Ez esetben az egyezség 
ügye még rosszabbul áll, m in t mikor a 

város megkínálta az egyházat a kártalanítási 
összeggel, mert akkor ilyen kikötést nem tett. 
A város nem vonhatja vissza most akkori 
ajánlatát s így az lesz helyes ha a kérdéses 
összeg az egyháznak örök tulajdonjoggal átadatik. 

Dr. Babó M. Az összegre nézve csak 
annyiban engedne szalad rendelkezést, hogy 
az egyház azt felhasználhassa temetőföld vá
sárlására, de más célra nem.

K oIozsváry K. István: Ha a mostani 
temető betelte után a város köztemetőt ad, 
akkor a kárt, összeg maradjon végleg az egy
házé, de ha az új temető ismét csupán a re
formátusoké lesz, akkor az egyház tartozzék e 
mostani összeggel annak vásárlásához járulni.

D eák Péter: Minthogy a temető annak 
idején minden föltétel vagy megszorítás nél kül

 adatott a ref. egyháznak, azt hiszi, hogy 
a kárt összeget is így kell adni, legfölebb azt 
lehetne kikötni, hogy az egyház e tőkét el ne

költhesse, hanem annak kamatait közcélokra 
fordítsa. 

Földváry  Mihály alispán : Részéről 
szint  azon nézetben van, hogy a várostól nem 
lenne lovagias eljárás most kevesebbet ígérni, 
mint eddig. Különben ez az  egész vita fölösleges 

addig, míg az egyház képviselői afelől 
nyilatkozatot nem adnak, hogy ragaszkodik-e 
az egyház mindenesetre a  természetbeli kár
pótláshoz. Mert  ha ragaszkodik, akkor a város 

e  kívánatot nem teljesíthetvén, lehetetlen az 
egyezség.

Török Elek: Ő részéről elfogadja az 
egyház nevében a pénzbeli kártérítést, úgy 
azonban, hogy az egyház az egész elvesztett 
területért kártalaníttassék. A kárt. összeget 
valamely föltételhez kötni nem lehet, mert az 

egyházát nem fogja senki megszámoltathatni.
Dr. Szivák Imre: A kisajátítási iratok

ból konstatálja, hogy a temetőből elvágott te
rület összesen 7  hold 955 négyszög öl, mely
nek értéké az egységi ára szerint  (20 kr. négysz

ög ölen ként) 2431 frt. Ennek két évi  6%-
os kamata 291 frt 72 kr. S így az egyházat e 
kulcs szerint illető összeg 2722 frt 72 kr.

P é te r  Dénes egyh. főgondnok figyel
mezteti a bizottságot, hogy az egyház ennyi
ért temetőnek való földet nem vehet.

F u r ó  L a jo s : Inkább földterülete t ad
na, mint pénzt. Később, ha a temető betelik, 
úgy is tartozik a város területet adni, mindegy 
tehát akár most vegyük azt, akár akkor. Ha  
most vesszük, akkor a kérdéses kártalanítási 
összeget megtakaríthatjuk.

Vári Szabó I. polgármester ellent
mond ennek, mivel később temető számára 
lehető lesz földet kisajátítani, most a mikor 
új temetőre még nincs szükség, ezt  nem tehetjük.
F ö l d v á r y

 alispán fölteszi a kérdést, 
hogy elfogadják-e az egyház képviselői az 
e m l í t e t t  ö s s z e g e t ?

Péter Dénes: Az egyház annyit óhajt 
kapni az elvágott területrészért, amennyit 
a szomszéd területek bir to k o sa i k a p ta k . 

Földváry  alispán: Hajlandó-e a vár
os az egységi áraknál többet adni. — A   

polgármester erre nemmel felelvén, Földváry 
újabb kérdésére Péter Dénes egyházi főgondnok

kijelenti, hogy az ajánlatot elfogadja, úgy 
azonban, hogy a temető betelte után a város 
az egyháznak e célra más területet ád.

Minthogy ez utóbbi feltételt a törvény 
értelmében a városnak úgy is teljesíteni kell, 
ennélfogva az e gyezs é g  a  fen teb b i 
összeggel 2722 f r t 72 k rra l m eg

k ö t te te t t .  
Az eljárásról jegyzőkönyv vétetvén fel; 

az egy d. u. 3 órakor tartott rövid ülésben hi
telesíttetett. A kártalanítási összeg az egyház 
képviselőinek hétfőn, október 1-én fizettetik 
ki. S ezzel az ügy végleg be van fejezve.

A megyei küldöttek tiszteletére szombaton 
délben díszlakoma rendeztetett a nagy 

vendéglőben. A küldöttek még az nap visszautaztak 
a fővárosba.

H I R E K .
— A sz ü re t felől a városi tanács kö

vetkezőleg intézkedett; A vetemény és fekete 
földek szürete október hó 5. én 6. napjain, a 
szőllő szüret ugyancsak október h ó  7—8  s 
következő napjain fog megta rtatni.

—  A re f . egyházta n á cs szept. 26-án 
ülést tartott. Az ülésen az elnök bejelenté, 
hogy a vasút által elmetszett temetőrész ügyé
ben megyei küldöttek közbejöttével szept. 
29-én tárgyalás tartatik. E tárgyaláson az 
egyházat képviselni kiküldettek:  Péter Dénes, 
Gyenizse Antal, Hodossy Péter és Török 
Elek. Az elnök bejelenti továbbá, hogy a  
szept. hóban Kolozsvárt megtartott ref. convent 

az országos egyházi közalapra való adónak 
legalsó fokozatát 20 krról 10-re szállította le. 

Bej elenté továbbá; "hogy az egyház 
adózó tagjai most már össze vannak í rva. Ki
mondatott, hogy a z egyháztagoknak a  közalapra

tartozó ille ték e ik  tized en k én t 
bizottságilag fognak megállapíttatni.  
A megállapított adózás kihirdettetik s a netán előforduló  
reklamációk, mint szintén az egész munkálat  
véglegesítése az egyháztanács által eszközöl
tetik. A főgondnok több apró ü g y e t  
je le n te t t  b e , fö le m lít jü k  e z e k  

közül a következőket; A Berki-féle  ösztöndíj  alapítványi zsanai birtokot 
a pénztárnok 6 évre kiadta haszonbérbe 

Szabó Zakariás László és neje Sági Rózának 
évi 233 frt bérért.  A főiskolai és nevelő intézeti 
k emencék fűtésére vonatkozólag árlejtés 
tartatván, a fűtést legolcsóbban (egy-egy kemencét 

21 frt  90 krért) Füves János vette 
ki. A főiskola és nevelőintézet épületeinek 
kijavítása 111 frt 45 krba került. Az egyház 
balotai tanyáján a tető újra csináltatására 40 
frt utalványoztatott; az egyház boltjának és a 
kápláni laknak kijavít á sára az építtető bizott
ságnak felhatalmazás adatott.

- A  községi iskola tanítói által az  
i skolaszék ismert felh í v á s á r a ,  t .  i. a tanítók 

vállalják el 100 frt díjazásért az V.-ik 
osztály vezetését, mint említettük Kovács Imre
é s  F a z e k a s  J ó z s e f  
tanítók a többiektől eltérő szerkezetű válasziratot nyújtották 
be az iskolaszéknek. E válasznak főbb pontj
ait, melyekben az iskolaszék kívánata szintén 
elutasíttatik, közöltük ugyan a múltkor, kívánatra azonban  

közöltük annak a múltkor mellőzött  
záradékát is, mely így hangzik: "A tekintetes 

iskolaszék igazság és tanügyi mél
tányosság érzetére hivatkozó nyugodt tiszta 
lélekkel tesszük kezeibe a tanügy jól felfogott 
érdekében tett jelen tiszteletteljes nyilatkozatunkat,  

annyival is inkább, mert részünkről 
teendő ily vállalkozásra a törvény és minisz
téri utasításokban sehol kellő oly rendelkezésre 

nem találtunk, minél fogva i ly kiváló 
helyzetet és tanügyi precedens esetet teremteni

; s a t a nügy előhaladása elé öntudatos 
cselekvényünkkel akadályt állítani magunkat 
jogosítottnak s eléggé erőseknek érezhetnénk 
Ngys. tanfe lügyelő úr előleges engedélye kinyerése nélkül,

még azon sem remélt esetben is, ha a t. iskolaszék által közülünk 
bármelyik két kartársunk rendeletileg bízatnék 
is meg a cé lzott teendők végzésével. Tisz
telettel  stb. Kovács Im r e , F azekas
Jó zse f. 

K Ö Z G A Z D A S Á G .
A gyümölcs eltartásáról.

A városi kertészeti  bizottság elhatározta, hogy a régi
mészárszék nagytermében meg

nyitott gyümölcskiállítást á l la n d ó s í ta n i   
fogja, főleg azon célból, hogy megítélhető 
legyen, mikép és mennyi ideig állnak el gon
dos kezelés mellett az ott kiállított termények.
A gyümölcsnek ép állapotbeli eltartása ugyan
is kereskedés tekintetében a legnagyobb fon
tossággal bír, s ha gyümölcsünknek biztos és 
jól fizető fogyasztókat akarunk szerezni, múl
hatatlanul megkívántatik, hogy azt oly álla
potban vigyük a kere s kedésbe, mely annak a 
hosszabb ideig állást biztosítja. 

Termelőink eddig nem sokat ügyeltek 
arra, hogy a leszedésnél  a gyümölcs minden  
sérülés nélkül kerüljön le a fáról.  Az eltartás 
sikerülésében a leszedés fontos tényező lévén, 
szükségesnek tartjuk erre  vonatkozólag a kö
vetkező tudnivalókat közö l n i .

A gyümölcs leszedésére nézve a fősza
bály az, hogy a gyümölcsöt száraz, derült idő
ben kell leszedni és sohasem szabad lerázni. 
E két körülménynek az eltartásnál nagyon 
nagy befolyása van.

A nagyon finom asztali gyümöl c s  — 
a melynek aromáját teljesen meg akarjuk őriz
ni — oly időben szedjük le a fáról, midőn a 
nap még nem szárította fel a harmatot. A 
többi gyümölcsöknél ezen követelménynek 
nem lehet mindig megfelelni, de nem is 
szükséges ez, csak arra vigyázzanak, hogy a 
leszedést derült, száráz időben végezzék.

Fontos továbbá az érés helyes  fokát 
megválasztani. Az almák piaci értékét és 
eltarthatóságát nagyon csökkenti, ha korán



sz ed e tn ek  le . N agyon sokáig sem szabad 
azonban a fán maradniok, hogy túlérettek ne  
legyenek; mert az is csökkenti az eltarthatóságot. 

Legjobb akkor leszedni az almát, ha 
egy saját tengelyük körül tett fél fordulat 

elég neki, hogy a fáról leszakadjon. A későn érő 
téli a lm á t a  fa g y  b e á ll tá ig  a  fákon kell 
hagyni, ekkor azonban le  kell őket szedni, 
akármily nehezen szakadnak is  le. A körtéket 

erre jót kell vigyázni — , akkor kell 
leszedni, ha magvaik hegye feketedni kezd s 

m in th o g y  ekkor csak nehezen lehet őket leszakítani, 
a gyüm ölcsrügyeket pedig  k ím élni kell,  

leszedésükhöz ollót használjunk.
Mielőtt aztán a gyümölcsös  kamrába 

vinnénk, rakjuk mérsékelten hűvös helyre ,  
hogy utóérésük itt történjék. Néhány téli fajta 

kivételével ezen eljárás minden körtének 
izét és illatát javítja, úgy hogy vannak körték 
m elyek ezen eljárás következtében első 
minőségűekké lesznek, holott, h a  a fán értek; 
volna meg teljesen, harmad minőségűek lettek volna. 

A franciák különösen jól tudják ezen 
utóérés előnyeit. Finom asztali körtéik, melyeket 

külföldön drága pénzen adnak el, nem 
volnának oly ízletesek, ha utóérésük nem 
gyapjúszövet darabok közt történt volna.

A franciák úgy járnak el, hogy egy 
gyümöcskas fenekét beterítik egy gyapjúszövet 

darabbal. Erre raknak a ztán egy réteg 
körtét, erre ismét gyapjúszövet darabot terítenek,  
s  így folytatják míg a kas megtelik. A  
kasokat aztán hűvös helyiségbe rakják, melybe 

idegen szag nem hatol be. Három-négy 
hétig maradnak így a körték, aztán küldözgetik széjjel.

Egy amerikai gyümölcstermelő, ki különös
g o ndot fordított a finom asztali körték 
előállítására, e g y  szobában mind a négy, 
fal mellé állványokat csináltatott, melybe 4 

hüvelyk magas  fiókok járnak. E fiókokba 
gyapjúszövet közé helyezte a körtéket utó
érés végett. Körtéi oly  áron keltek, hogy a 
költséges be rendezés nagyon kifizette magát. 
A gyapjúszövet helyet vattát vagy búza korpát 

szoktak használni, de a gyapjúszövet a
l e g j o b b .

A gyümölcsöt nem kell asztalokra rak
ni, lehet a földre is egymásra helyezni, csak 
szalmára ne tegyük. A szalma ugyanis magába 

szívja a gyümölcs kipárolgását, elrothad s  
kellemetlen szagát közli a gyüm ölccsel is. 

Ha az "izzadási" időszak elmúlt — ami
 körülbelül két hétig tart — a gyümölcsöt 

némely gyümölcstermelő véleménye sze
rint flanel darabokkal kell megtörülgetni. 
Mások a  törülgetést elvetendőnek tartják. A 
tapasztalat az  utóbbiaknak ád igazat, mert a 
gyümölcs tágas s jó levegőjű helyen flanellel 
való megtörülgetés nélkül is eléggé megszárad, 

s flanellel való törölgetés csak árt a gyümölcs 
finom üde színének, mely pedig a finom 

asztali gyümölcsnél nagyon becses. Különben 
e rre nézve oly könnyű összehasonlító 
kísérleteket tenni, hogy minden gyümölcstermelő 

rosszul teszi, ha e l m u l a s z t j a .

TERMÉNYEK 
ÁRA. (Halason, szept. 
29.) Búza 100 liter 7,70. -- Rozs 100 liter   4,80 -- Árpa 100 liter   4,40 --  kr,  Zab 100 liter     2,60 - kr.,  
Köles 100 liter --  Kukorica 100 liter. 4,60  Krumpli zsákja  1,10

Heti jelentés a budapesti gabonatőzsdéről. Budapest, szept. hó 28-án. Búza új 
bánsági     77-81  k/g  --   Búza új 

tiszavidéki 77-81   k/g 9,85 10,45   Búza új pestvidéki  77-81   k/g 9,75 10,25   Búza új fehérmegyei 77—81 k/g 9,75 - 10,25   Búza új bácskai        77-81 k/g --   Búza új északmagyarországi 77—81 k/g 9,55 10,00   Rozs új északmagyarországi 70-72 k/g 7,35 -7,60.   Árpa új takarmány 60-62  k/g 7,25-7,50   Árpa új égetni való 62-64 k/g 8,00-9,00    Árpa új sörfőzdei    64-66 k/g 9,50-10,00    

Zab új sörfőzdei     37-40 k/g 6,65 - 6,85    Tengeri új bánsági; 

75 k/g 6,65 6,75    Köles új                     -   k/g 7,00 7,25    Repce új káposzta - - k/g  15  - 16 1/2   
Repce új bánsági - - k/q  15 -16 1/4

Kőbányai disznóvásár szeptember 28. Magyarországi vén, nehéz sertés kilogrammja 53—54 kr., fiatal nehéz 53-55  kr., könnyű  56 - kr. Szedett nehéz 51 kr.; könnyű  53- 55 kr.Oláhországi 56—57 kr., szerbiai 56-57 kr. Életsúly: páronként 45 kilógramm s azonfelül 4%-os levonás.

Vasúti menetrend. Halasról indul

 Budapestre:   
                

                      Személyvonat: délelőtt 6 óra 50 perc.                          délután 
4 óra 13 

perc.  Vegyesvonat: éjjel 12  óra 3 perc.  Szabadkára:  Személyvonat:  délelőtt 11 
óra 35 perc                   

         este 6 óra 33 perc.
Vegyesvonat: éjjel 3 óra 10 perc. Budapestről indul lefelé  Személyvonat: 

 reggel 7 óra 45 
perc      

                    délután  2 óra 40 perc.  Vegyesvonat:  este 8 óra 23 
perc  Szabadkáról indul
fölfelé Személyvonat:  este 5 óra 50 perc                          délután 3 óra 10 perc.Vegyesvonat:  este 10 óra 35 percBudapestre érkezik Személyvonat: délelőtt 11 óra.                          este  8 óra 22 perc.Vegyesvonat:    reggel 6 óra -- 

Korda Imre, 
felelős szerkesztő és kiadó-tulajdonos.

H I R D E T É S E K

 Nincs többé búza-üszög!     Dupuy 
N.-féle búzapác.   Gyökeres 
pácolási mód búzaüszög ellen 

díjazva és ajánlva sok egylettől és 
számba kiváló gazdától. Kapható 

az osztr. magyar 
monarchia területén levő 

minden raktáramban.  1 csomag 
200 liter m agra 30 kr.   1  

csomag 100 liter magra 15 kr.   A t. 
gazdaközönséget utánzásoktól és 
hamisítványoktól óvandó, kérem, 
hogy 

csupán olyan csomagokat vegyenek 
át, melyek 

az én védjegyemmel, 
nevemmel és címemmel  
vannak ellátva.           Minden kívánt 

felvilágosítást ingyen és bérmentve megküld                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                        Dupuy N. vegytani intézeteBécs, Windmühlgasse 33. Halason raktárt tartok Győrfy József úrnál.

Tanoncok felvétele.
G á l  j ó z s e f  kéményseprő 
mesternél egy t a n o n c  felvé
tetik 

s z i n t e

a helybeli nyomdában
egy jó házból való fiú, mint 

t a n o n c

felvétetik.

Halas, 1883. Nyomatott Práger Ferencnél.


	Az olvasókhoz.

	       Október 1-évél lapunk új évnegyedbe lép. E határidő közelegvén, figyelmeztetjük olvasóinkat az előfizetés megújítására. Minthogy a téli időszakban népünknek több ideje marad az olvasásra, felkérjük mindazokat, akik e lap iránt jóindulattal viseltetnek s annak fennállását óhajtják,

	   hogy ismerőseik körében azt terjeszteni szíveskedjenek.

	           Az előfizetési időszak közeledtével szíves figyelmébe ajánljuk a közönségnek azt, hogy lapunkra nézve előnyösnek tartjuk ugyan, ha azt mentől többen olvassák, de másrészt kisvárosban nem lehet lapot fenntartani, ha az olvasóknak nagyobb része ingyenes olvasó. Azt a gyakorlatot, mely fájdalom, nagyon 

	                                                                                                                                                              álalánossá vált, hogy a t. i. egy előfizetett példányra az előfizetőnek egész atyafiasága, sőt szomszédsága sorba olvassa, egyáltalában nem találjuk helyben hagyhatónak.

	Azoktól, akik szükségesnek tartják lapunk tartalmáról tudomást szerezni, méltán megkívánhatja, úgy a többi előfizető közönség, mint a kiadó, hogy a lap fenntartásához ők is járuljanak.

	           Az előfizetési dij változatlanul marad:

	        Negyed évre  1 frt.

	   Félévre 2 frt.

	   Egész évre 4 frt.

	A kiadóhivatal.

	A város és a tanítók.

	Gyümölcskiállítás.

	Egyezség a ref. temető ügyében. 


	HIREK.

	KÖZGAZDASÁG.


	Vasúti menetrend.

	Halasról indul

	 Budapestre:                                        

	 Személyvonat: délelőtt 6 óra 50 perc.

	                          délután 4 óra 13 perc.

	 Vegyesvonat: éjjel 12  óra 3 perc.

	 Szabadkára:

	 Személyvonat:  délelőtt 11 óra 35 perc

	                           este 6 óra 33 perc.

	Vegyesvonat: éjjel 3 óra 10 perc.

	Budapestről indul 

	lefelé

	 Személyvonat:  reggel 7 óra 45 perc

	                         délután  2 óra 40 perc.

	 Vegyesvonat:  este 8 óra 23 perc

	 

	Szabadkáról indul

	fölfelé

	Személyvonat:  este 5 óra 50 perc

	                         délután 3 óra 10 perc.

	Vegyesvonat:  este 10 óra 35 perc

	Budapestre érkezik

	 Személyvonat: délelőtt 11 óra.

	                          este  8 óra 22 perc.

	Vegyesvonat:    reggel 6 óra -- 

	 Nincs többé búza-üszög! 

	    Dupuy N.-féle búzapác.

	  Gyökeres pácolási mód búzaüszög ellen díjazva és ajánlva sok egylettől és számba kiváló gazdától. Kapható az osztr. magyar monarchia területén levő minden raktáramban.

	 1 csomag 200 liter magra 30 kr.

	  1 csomag 100 liter magra 15 kr.

	  A t. gazdaközönséget utánzásoktól és hamisítványoktól óvandó, kérem, hogy csupán olyan csomagokat vegyenek át, melyek az én védjegyemmel, nevemmel és címemmel  vannak ellátva.

	       

	   Minden kívánt felvilágosítást ingyen és bérmentve megküld

	                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                        Dupuy N. vegytani intézete

	Bécs, Windmühlgasse 33.

	 Halason raktárt tartok Győrfy József úrnál.

	Gál józsef kéményseprő mesternél egy tanonc felvétetik 


	a helybeli nyomdában

	felvétetik.



